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Měsíční glosování
� Nulová sebereflexe. Radní odvo-

lali ředitele Brány Jihlavy Jakuba 
Demla. Ten na sociálních sítích rea-
goval příspěvkem, v němž sepsal jen 
úspěchy Brány pod jeho vedením a 
napsal, že mu byly házeny klacky 
pod nohy, aniž by někoho jmenoval. 
Je tedy jasné, že on je nejlepší, ale ti 
okolo to vůbec nechápou. 

� Město zdražilo daň z nemovitos-
ti. Nemusí se to líbit, ale je to jediná 
spravedlivá daň. Kdo nic nemá, nic 
neplatí.

� Po namalování modrých pru-
hů se ulice fakt vyprazdňují. Zažili 
jsme to nyní například v ulici Karo-
liny Světlé (zóna pro „celodenní par-
kování“ za 50 Kč), která je takřka 
prázdná, neboť se auta natlačila tam, 
kde je to ještě zadarmo. Co takhle 
pro dojíždějící zlevnit celodenní par-
kování, aby se naučili platit? Součas-
ná tisícovka měsíčně je pro mnohé 
opravdu hodně.  

� Víte, že modré pruhy nejsou 
jen výmyslem Jihlavy, ale používají 
je dokonce i v rakouském městečku 
Zell am See? 

� Krajští Piráti vítali v Jihlavě Den 
vodíku na Vysočině. Je to sice hezké 
a vodík máme všichni rádi, hlavně ve 
spojení s kyslíkem, ale k masovému 
rozšíření pro pohon v automobilech 
je to ještě o tisíc mil dál než ta elek-
tromobilita. 

� Po Františku Dohnalovi, který 
byl členem Kolegia NKÚ a dokon-
ce jeho prezidentem, se do Kolegia 
dostal opoziční jihlavský zastupitel 
Radek Rychnovský. Blahopřejeme!  

 -pk-

Ofi ciální zprávy
 z Jihlavy

JEŽKOVY OČI
www.jihlava.cz/jezkovyoci

Příznivci autobusů a trolejbusů si 
rozhodně přišli na své o víkendu 23. 
a 24. září. U příležitosti výročí 75 let 
provozu trolejbusů a 80 let autobusů 
v jihlavské MHD brázdila ulice Jihla-
vy historická vozidla.

Retrolinkami se bylo možné svézt 
oba dva dny. Některé autobusy vyrá-
běné v padesátých a šedesátých letech 
minulého století v Jihlavě dokonce 
ani nikdy nejezdily, jak řekl během 
nedělního dne otevřených dveří na 
Dopravním podniku jeho ředitel 
Radim Rovner.

Retro vozy přilákaly zájemce napříč 
generacemi. Starší ročníky zavzpomí-
naly, jaké to bylo cestovat autobusy, 
kdy se dveře po ukončení nástupu a 
výstupu sotva dovřely. Střední gene-
race poznávala trolejbusy, s nimiž jez-
dila do školy a ti nejmenší? Ti kolikrát 
nevěřili vlastním očím, že někdy ně-

co takového na jihlavských silnicích 
opravdu jezdilo.

„My pojedeme tím žlutým starým. 
Tím jezdil prej tatínek,“ vykládá na 
zastávce malý Ríša, který už nedočka-
vě vyčkává příjezdu své linky.

Některé jízdy byly opravdu doslo-
va zážitkové, když cestou po koči-
čích hlavách lidé, kteří v plném spo-
ji nechytli místo k sezení, skákali a 
lítali sem a tam. Všichni to ale brali 
s humorem.

Stejně jako cestující Katka, kterou 
pobavilo upozornění řidiče během 
jízdy retrovozem. „Najednou zavolal: 
Taaak a budeme vyrovnávat, všichni 
pojďte na levou stranu, ať se nepřevrá-
tíme,“ směje se řidičově hlášení mladá 
maminka, která s manželem a dvěma 
syny chodí na Dny otevřených dveří 
pravidelně. Oba její synové jsou totiž 
velkými fanoušky autobusů a trolej-

busů.
Blanka Pešoutová se synem Šimon-

kem se také vydali na dopravní pod-
nik jedním z historických autobusů. 
Na konečné zastávce se nejvíce těšili,  
až zajedou autobusem do mycí linky.

V neděli se to na konečné stani-
ci v jihlavském depu s přibývajícím 
časem plnilo lidmi víc a víc. Děti byly 
nadšené, že se například mohou posa-
dit za volant a alespoň na chvíli se stát 
řidičem - byť v nenastartovaném tro-
lejbuse.

Velkou atrakcí, rozhodně nejen pro 
nejmenší, byla realistická pojízdná 
miniatura trolejbusu 15 Tr, kterou 
z Brna přivezl zaměstnanec tamějšího 
Dopravního podniku Jakub Diviš. 

Po celou neděli byla jihlavská MHD 
pro cestující zdarma, a tak se není 
čemu divit, že vozidla byla většinou 
plná nadšených cestujících. -vd-

VELKÝ úspěch na dni otevřených dveří sklidila u dětí i dospělých zmenšenina trolejbusu 15 Tr, s níž její majitel a zhotovitel 
Jakub Diviš kroužil po Dopravním podniku pomocí dálkového ovládání.  Foto: Veronika Dawidowicz

Retrolinky přilákaly stovky lidí
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Odešli

Herec Miloš Stránský �  

Ve věku 85 let zemřel 10. září eme-
ritní ředitel Horáckého divadla v 
Jihlavě, herec, režisér i divadelní 
manažer Miloš Stránský.

Začínal v Praze, ale po několika 
angažmá zakotvil v roce 1965 v Jih-
lavě. Zde působil rovněž jako ředitel 
Parku kultury a oddechu. Později byl 
členem souboru ostravského divadla. 
Do Jihlavy se vrátil jako člen činohry, 
v ředitelském postu působil v letech 
1990-2000. V hereckém angažmá 
setrval do závěru sezóny 2005/06, 
celkem měl na jihlavském jevišti 
ztvárnit 145 rolí. 

Zoolog Aleš Toman �
Dne 8. září zemřel ve věku 67 let 

jihlavský zoolog a cestovatel Aleš 
Toman. Jako zoolog pracoval v ZOO 
Jihlava. Byl známý jako průvodce 
africkou přírodou, ornitolog, foto-
graf a ochránce přírody. Toman se 
věnoval ornitologii, ochraně a výzku-
mu vydry říční a byl také zapojen do 
různých ochranářských aktivit v Jih-
lavě. V postavě zoologa Aleše si např. 
zahrál ve večerníčku Podivuhodná 
cesta ježka Aladina. 

Ředitelka Zdeňka Škarková �
Po dlouhé těžké nemoci zemřela 5. 

září ve věku 62 let Ing. Zdeňka Škar-
ková, ředitelka Regionální rozvojové 
agentury Vysočina (R� V).

Byla ředitelkou agentury od samého 
počátku jejího vzniku v roce 1998.

Právník Jan Ševčík �
Ve věku 72 let zemřel 1. září známý 

jihlavský advokát JUDr. Jan Ševčík. 
Zabýval se advokacií se zaměřením 
na generální praxi.

Od roku 1990 se věnoval soukromé 
právní praxi. Angažoval se i v jihlav-
ské komunální politice za ČSSD (ny-
ní SOCDEM). Za tuto politickou 
stranu zasedal v jihlavském zastupi-
telstvu plných 20 let (1994-2014).

 -red-

Parkování ZTP/P výhodněji 
a odchod ředitele Jakuba Demla

Primátor 
(z)odpovídá

Zeptejte se

Své dotazy primátorovi Petru Ryškovi 
nám zastílejte na adresu: 

dawidowicz@jihlavske-listy.cz. 

Proč musí na modrých zónách v 
Jihlavě platit i lidé se ZTP/P prů-
kazkou? Vyřizování věcí na úřa-
dech jim zabere často třikrát více 
času než běžným občanům. Ma-
jí tedy platit třikrát víc než běžní 
lidé? Není to diskriminační?

Skutečnost je jiná, než je uvedeno 
v otázce. Právě pro tuto skupinu li-
dí, protože se jedná o lidi s vážným 
postižením, jsme vytvořili speciální 
pravidlo, abychom jim život ulehčili. 

Je potřebná jen jedna návštěva 
odboru dopravy, kde se zaregistru-
jí a za v podstatě administrativní 
poplatek 600 Kč ročně získávají plný 
pohyb po modrých zónách všude po 
městě, kdykoliv to potřebují. 

Nemusí tedy platit a mohou par-
kovat v modrých zónách všude a 
neomezeně dlouho. Nemusí chodit 
k parkomatům ani řešit parkování v 
aplikaci. 

Tato pravidla platí také pro mimo-
jihlavské držitele ZTP/P. Nastavení 
tohoto pravidla jsme konzultovali a 
máme odsouhlaseno s NRZP.

Bývalý ředitel Brány Jihlavy 
Jakub Deml, který byl Radou měs-
ta odvolán, tvrdí, že městu nabízel 
překlenovací období, ve kterém by 

zůstal ředitelem, než byste vybra-
li nového. Proč toho město nevy-
užilo? 

Ve skutečnosti jsme já i další čle-
nové vedení města dostali od pana 

Demla e-mail, že sám z funkce neod-
stoupí, přestože se na rezignaci dříve 
domluvil s náměstkem Šedivým, kte-
rý má Bránu Jihlavy v gesci. 

V tomto mailu nám také nabídl, že 
pokud ho odvoláme, tak nám nabízí 
součinnost a rezignaci k datu, které 
bychom společně stanovili s ohle-
dem na rozdělanou práci. 

Rada vzala v úvahu, že činnost orga-
nizace bez stálého ředitele je proble-
matičtější, ale byla ubezpečena jak 
vedoucím OŠKT, tak náměstkem 
Šedivým, že všechny rozdělané akce 
budou v pořádku dotaženy do konce. 

Důležité také bylo, že za této vypja-
té situace v organizaci i na úřadě a po 
pochybeních, která byla při kontrole 
organizace zjištěna, by nebylo dobré, 
aby se období, ve kterém je ředitel v 
procesu odchodu, protahovalo. 

Závěrem bych chtěl říci, že pan 
Deml zůstává zaměstnancem Brá-
ny Jihlavy, a pokud opravdu pro tuto 
organizaci dýchá, jak uvádí ve svých 
prohlášeních, tak se může podílet a 
spolupracovat na rozdělaných akcích 
i nadále.

(Na sociálních sítích Jakub Deml uve-
dl, že v Bráně Jihlavy končí na konci lis-
topadu – pozn. red.)

Nechci jít proti lidem, kteří 
mají květináče v Jihlavě na sta-
rosti, ale některé jsou opravdu 
tragické, říká Tereza Vázquez 
z organizace ProJihlavu, která 
se mimo jiné stará o květiny u 
Prioru.

Veronika Dawidowicz �

Jak vznikla myšlenka, že se bude-
te starat o betonové květináče u 
Prioru? Co s nimi děláte?

Protože pracuji v knihovně, cho-
dím kolem nich denně a nebavilo 
mě dívat se na to, jak vypadají. Je to 
rok, co je osazujeme s Odlehčova-
cí službou Adapta, kdy se do tohoto 
procesu zapojují i lidé s hendikepem.  
Mám ráda květiny a přírodu, takže 
tohle je takové příjemné propojení. 
Líbí se mi, jak na mé zahradě vše kve-
te, a ráda bych to viděla i ve městě. 
Květiny dělají radost, tak jsem se do 
toho pustila.

Staráte se i o jiné květináče v Jih-
lavě?

Ty tendence tam samozřejmě jsou. 
Jelikož to ale dělám jako dobrovolni-
ce a ve svém volném čase, tak to moc 
nejde. I květiny dostávám od zahrad-
níků, u kterých nakupuji. Jsme už 
v podstatě přátelé, a tak mi občas ně-
co darují. 

Přemýšlela jste například o 
nějaké dotaci?

Říkala jsem si, že se obrátím na 
Prior, jestli se nechtějí trochu podí-
let. Lidé si myslí, že tyto květináče 
patří městu, ale jsou Prioru, který 

jako takový leží spoustě Jihlavákům 
v žaludku, a kdyby fi nančně přispěli 
na nějaké květiny, mohlo by alespoň 
trochu pomoci změnit pohled na něj. 
Osazujeme dvakrát do roka, sem tam 
něco přidám, takže to není žádná 
vysoká částka.

V Jihlavě je takových květináčů 
více. Uvažovala jste, že byste oslo-
vila město k nějaké spolupráci? 

Mně se moc líbilo, jak to ma-
jí v Telči, kde jsem byla na výletě. 
Na každém květináči byla cedulka 
s nápisem, kdo jej adoptoval. Bylo by 
fajn jít podobným směrem a vzít si 
z nich příklad.

Nechci jít proti lidem, kteří mají 
květináče v Jihlavě na starosti, napří-
klad s odborem životního prostředí i 
odborem dopravy mám velmi dobré 
zkušenosti i s nimi spolupracuji, ale 
spoustu květináčů je opravdu tragic-
kých. Dokonce se mě lidé již ptali, 
co musí udělat pro to, aby také mohli 
osázet jiné květináče v Jihlavě. Takže 
jsem je odkázala právě na odbor 
životního prostředí.

Máte teď vy sama „zálusk“ na 
nějaké konkrétní místo, které bys-
te ráda oživila?

Ve Srázné na rohu u „obchodky“ 
je takové kamenné „korýtko“. Dřív 
to asi byla nějaká kašna, ale bylo by 
krásné, kdyby se tohle místo osázelo. 
Lidé zde prý často odhazují odpad-
ky. V případě, že by se stalo hezčím, 
možná by hezčím zůstávalo, mohl by 
to být způsob vést lidi k estetice, k 
vnímání historie a přírody.

Vy se celkově hodně zajímáte o 
životní prostředí.

Ano, aktivně se věnuji úklidu města 
a přírody. A zajímají mě i souvislosti, 
jako například kdo má úklid ve městě 
na starosti, jak často se vyváží odpad, 
proč se nevyváží častěji, kolik to stojí, 
kdo se stará o zeleň, kde končí odpad 
a samozřejmě, a to je to nejlepší, jak 
se která květina a strom jmenuje a co 
nám může dobrého přinést nebo my 
jim. 

Oceňují lidé to, co děláte?
Většinou ano. Já jsem naštěstí velký 

optimista. Ale když jsem poprvé na-
psala na Facebook, co chystám, tak 
mi psali: „Proč to děláte? Vždyť to 
stejně někdo za týden zničí.“

Tohle prorokování nemám ráda. 
Někdy lidé moje plány shazují, 
vysmějí se, ale většinou mají nadě-
ji v to, že to tu může být na nějakou 
dobu hezké a Květiny pro Jihlavu 
chválí.

Když osazuji nebo pleji u Prioru, 
tak se u mě obvykle zastaví někteří 
ze starší generace a řeknou, že jsou 
rádi za to, co dělám. Květiny jim děla-
jí cestou do obchodu radost. A já si 
vždycky říkám, že i chvilková radost 
jednoho člověka je skvělá, pro něj, 
pro nás i pro město. Setkala jsem se 
bohužel i s negací, ale tak to je, ne-
jde se zavděčit lidem všem, a pokud 
má v sobě někdo zlobu, tak ji někdy 
posílá dál.

Myslíte si, že je potřeba vést děti 
k tomu, že se má příroda udržovat, 
nebo si myslíte, že jim to je dosta-
tečně vštěpováno?

Když konáte dobro, dostáváte



 STRANA 3 Aktuality / Inzerce JN – ŘÍJEN 2023

dobro, a je prostě dobře
Mnohdy ani dospělí spoustu věcí 

netuší. Například jak dlouho se jaké 
odpadky rozkládají. Pořád je co se 
učit.

Moje tříletá dcera díky tomu, že se 
mnou pravidelně chodí na úklidy, 
je velmi ekologicky založená, třídí 
odpad, a když vidí někde nepořádek, 
chtěla by uklízet. Asi ve všech škol-
kách i školách už třídí odpad, takže 
tady si myslím, že máme našlápnu-
to dobře, ale je důležité si uvědomit, 
kde ten odpad končí, co se s ním dě-
je dál, a s tím souvisí snaha zbytečný 
odpad nevytvářet.

Takže si myslíte, že mladá gene-
race má tedy našlápnuto k tomu, 
aby byly příroda i ulice čistší?

Myslím si, že spousta rodin na eko-
logii dost dbá a vnímají, že o planetu, 
po které chodíme, je potřeba se sta-
rat.

Kdo vlastně stojí za organizací 
ProJihlavu?

Dá se říct, že já, ale když je nějaká 
akce, tak se nás sejde parta lidí a jsme 
v tom společně. Na úklidech se vět-
šinou sejdeme s Trash Hero Jihlava. 
Jsem vděčná za každého, kdo řekne: 
Jdu do toho s tebou. Je to přece jen 
o něčem jiném, když uklízím sama, 
nebo když nás jde pět. Vítám každé-
ho, kdo se chce jakkoliv zapojit.

Co ještě všechno děláte?
Květináče (Květiny pro Jihlavu), 

úklidy, tak nějak udržuji běžeckou 
skupinu Rozběháme Jihlavu, pomá-
háme v zoo. Jsem dobrovolníkem 
v Charitě a ráda docházím na geriat-
rii, kde například vyprávím o Kubě, 
jelikož můj tatínek je Kubánec. Ten 
záběr je docela velký. V říjnu budou 
další úklidy a spolupráce s Městskou 
knihovnou Jihlava a s osadním výbo-
rem Starých Hor se chystáme založit 
nový trvalkový záhon. Můj partner 
už tak trochu rezignoval na to moje 
bláznovství. Ale jak člověk potkává 
různé lidi s podobným vnímáním, 
tak se občas objeví nějaký zajíma-
vý projekt, vše se propojuje a už to 
zase jede. Já ale říkám, že když koná-

te dobro, dostáváte dobro, a je prostě 
dobře.

Co si myslíte, že by obyvatelé Jih-
lavy mohli udělat, aby bylo naše 
město hezčí?

Základem je nevyhazovat odpadky 
mimo koš a ani je nepřidávat do pře-
plněných košů, ale donést o kousek 
dál.

Pokud vyrazím do přírody, tak to, 
co si s sebou přinesu, tak si i odnesu. 
Těžko děti budou vyhazovat odpad-
ky tam, kam mají, když to nedělají ani 
rodiče a nejdou jim příkladem, takže 
pojďme dětem příkladem. 

Důležité je začít u sebe. Uvědomit 

si, že naše město tvoříme jako jedin-
ci, ale i společně.

Myslíte si, že by i město mohlo 
něco málo víc udělat?

Určitě. Nechci hanit zcela práci 
města, ale některé činnosti by bylo 
potřeba zlepšit a „zalepit díry“, které 
tady evidentně jsou, protože nepo-
řádek ve městě je. Spousta lidí napří-
klad ani neví, že když vidí uhynulé 
zvíře, klidně i třeba holuba, tak ma-
jí zavolat na Městskou policii nebo 
Městský útulek, a oni přijedou a 
odstraní jej. 

Lidé také můžou využít službu 
Závady Jihlava. Vyfotit například 
rozbitou lavičku, poslat ji na Závady 
a obvykle dojde k nápravě. Někdy 
dříve, někdy později. Takže i my se 
můžeme zapojit. Město za nás všech-
no neudělá. Měla by to být spolu-
práce. Často slýchám: „Platím daně, 
tak ať se město stará“, ale takhle já to 
vůbec neberu. 

Chcete hezčí Jihlavu?
I vy můžete udělat svoje město krás-

nějším a přidat se například k vysazo-
vání květin u Prioru ve čtvrtek 5. října 
v 16 hodin. Můžete se také zapojit do 
společného úklidu, který proběhne 
ve čtvrtek 12. října v 16 hodin (sraz 
u knihovny na Horním Kosově), kdy 
se bude uklízet sídliště Horní Kosov 
a okolí Hellerova rybníka. Po úklidu 
bude připravený pro účastníky pro-
gram v knihovně o přírodě.

NĚKTEŘÍ lidé nevidí smysl v tom, že se Tereza dobrovolně stará o květiny u Prio-
ru. Většině však její práce dělá radost. Foto: archiv TV
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Hlavní obsádku Dubového 
rybníka tvoří kapr, kterého 
doplňuje amur, jeseter či lín. 
Na nedostatek ryb si opravdu 
nemůžeme stěžovat, říká Petr 
Punčochář, provozovatel reví-
ru Dubový rybník na Pávově.

Veronika Dawidowicz ז

Dubový rybník na Pávově láká 
především k rybolovu. Jaké ryby 
zde žijí a je jich dostatek?

Nedostatkem ryb náš revír netrpí. 
Považujeme jej za dobře zarybněný, 
co se počtu kusů ryb na daném pro-
storu nachází. Každý rok také pravi-
delně rybu dosazujeme, nejčastěji v 
podzimních měsících. O kvalitě ryb 
se u nás musí každý rybář přesvěd-
čit sám. Jsme tzv. „kaprařská voda“, 
kde hlavní obsádku tvoří kapr. Toho 
doplňuje amur, jeseter a lín. Pro regu-
laci vytřených ryb používáme dravce, 
především štiku a candáta. Dá se chy-
tit i okoun či úhoř. Pak je zde zastou-
pená i plevelná rybka, jak už to na 
rybnících bývá.

Když člověk něco uloví, jak to 
funguje? Může si rybu odnést 
domů „k večeři“, nebo se rybky 
vrací zpět do rybníka?

Pro naše rybáře je ryba kamarád a 
kamarádi se nejedí. Ve skutečnosti 
jsme revír „Chyť a pusť“, což zname-
ná, že taková ryba nepotěší jen jedno-
ho rybáře či jednu domácnost, ale dá 
se chytit opakovaně. Po ulovení ryba 
putuje do požadované vaničky. Je 
dobré ji v této vaničce polévat vodou. 
Tam si ji rybář může změřit, zvážit a s 
rybou se vyfotit. 

Poté je ryba opět vrácená vodě. Ti 
opravdu rybářsky zamilovaní si ji na 
rozloučenou někdy i políbí.

Je rybník ještě určený i ke koupá-
ní, nebo pouze k rybolovu?

V našem revíru se lze i koupat. 
Máme ale v provozním řádu, že tím 
nesmí být narušena činnost rybářů. 
I doba koupání je určena, a to od 11 
do 16 hodin. Je to spojeno s aktivitou 
ryb, kdy právě v letních měsících se 
ryba drží u hladiny, nejsou tak časté 
záběry. Samozřejmě si rybář pod svý-
mi pruty může do vody vlézt téměř 
kdykoliv. Někdy se právě takto cho-
dí fotit s velkou rybou. Velká ryba u 
nás znamená kapry i přes dvacet kilo 
nebo velké jesetery kolem 170 cm.

Aktuálně prý hledáte správce 
rybářského revíru. Co taková prá-
ce obnáší?

Řekl bych, že hlavní náplní našich 
správců je kontrola lovících a kont-
rola provozu celého revíru. Jde tedy 
o práci s lidmi, se kterými je tře-
ba komunikovat. Probíhá kontrola 
rybářského vybavení a prodej povo-
lenek - oprávnění k lovu na místní 
vodě dle místních pravidel. 

Samozřejmě, že se musí umět posta-
rat i o rybník, čistit a kontrolovat 
výpusť, regulovat množství vody v 
revíru, když je třeba. Udržuje i přileh-
lé plochy, především sečením či úkli-
dem. Připravuje také chatky pro nově 
přijíždějící rybáře nebo umí natočit 
limonádu či pivo. Práce je pestrá.

Ryba je kamarád a kamarádi se nejedí

Pávovské rybníky
Dubový rybník leží jen kousek od  ז

známého Pávovského rybníka. Do obou 

těchto rybníků vtéká Zlatý potok. Dal-

ším rybníkem v sousedství je pak Široký 

rybník. 

Pávovský rybík je nejznámější a nej- ז
větší z těchto tří vodních ploch a dlou-

há léta býval velmi oblíbenou a vyhle-

dávanou lokalitou.  V letních dnech 

zde nalezla ochlazení spousta plavců 

nejen z okolí Jihlavy. V současnosti už 

bohužel rybník není tak hojně využí-

ván ke koupání, jelikož nádrž je velmi 

náchylná na tvorbu sinic. -vd-

PETR PUNČOCHÁŘ s úlovkem z Dubového rybníka, kde nejvíce žijí kapři, 
ale i amuři, jeseteři a líni. Pro regulaci vytřených ryb rybáři používají především 
štiku a candáta.  Foto: archiv PP

DUBOVÝ rybník je určen především pro rybáře. Koupání zde zakázáno není, pokud dodržujete provozní řád.

Jakou má správce pracovní 
dobu?

Obvykle to bývají tři hodiny.

Dá se stihnout všechna práce, 
kterou jste výše vyjmenoval?

V současné době poptáváme jed-
no místo. Tuto práci ale vykonáváme 
čtyři. Takže tato doba je dostačující. 
Potřebujeme, ale vzájemnou zastupi-
telnost například v nemoci či dovole-
ných a pak se pracovní čas samozřej-
mě mění. Není tedy na škodu trocha 
flexibility.

Dělají tuto práci například i ženy, 
nebo je to spíše mužská záležitost, 
například co se týče fyzické nároč-
nosti?

Vzhledem k uvedeným činnostem, 
mohou tuto práci konat i ženy. Stej-

ně, jak to zvládá moje žena, zvlád-
nou to i další. U nás konkrétně ženy 
nepracují, ale znám jiné revíry, kde se 
s paní správcovou potkáte.

Chytá správce například i rybá-
ře, co chytají bez lístku? Co když 
někoho takového chytí?

Zjistit neoprávněně lovícího správ-
ce může. Nestává se to. Přehmaty 
rybářů proti našemu rybářskému 
řádu bývají obvykle jiné. Pokud by 
došlo opravdu k zjištění pytláctví, 
mají správci nařízeno přivolat policii.

A jaké přehmaty se stávají častě-
ji?

Porušení nejčastěji bývá v technic-
kých záležitostech. Používáme pou-
ze háčky bez protihrotů, nesmí se 
používat šokové šňůry, chytáme na 

jeden návazec na úprkové montáži, 
podběrák musí mít rameno 1 metr, 
pod rybu musí být vanička s vyššími 
boky, nelze mít takzvanou pletenku 
na celkovém návinu cívky v navijáku.

Jak by se měl člověk chovat, když 
jde rybařit? A chovají se lidé u ryb-
níka slušně? 

Jak by se měl rybář u vody chovat, 
popisuje náš Rybářský a Provozní 
řád. Snažíme se naše pravidla maxi-
málně vyžadovat. Stálá klientela si už 
zvykla a v klidu si rybaření může uží-
vat. 

Samozřejmě, že najdete každý rok 
sebestředného, řekněme blázna, kte-
rý s vámi chce diskutovat a dělat si to 
po svém. V takovém případě vyka-
zujeme od vody a již u nás povolení 
k lovu obvykle nedostává. Těch sluš-
ných je drtivá většina. 

A jejich chování k přírodě? U nás je 
krásná, škoda že kůrovec prakticky 
zlikvidoval les na jedné straně ryb-
níka. Občas se stane, že někde něco 
musíte po lidech sebrat, uklidit, ale 
většinou se jedná o spadený odpa-
dek či kus vlasce. Ale jak jsem uvá-
děl, když už je klientela „naučená“, 
je to pro všechny lepší. Budeme mít 
za sebou devátou sezónu a těšíme se 
na slušné návštěvníky a rybáře do té 
další.
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Skladník v Jihlavě
možnost zkráceného úvazku

Benefi ty:
měsíční bonus, závodní stravování, dovolená navíc,

příspěvek na penzijní připojištění

Kontakt:
iveta.slavikova@hranipex.com

+420 606 606 762

www.hranipex.cz

Vyhlížíte dobrou práci?
Úspěšná mezinárodní společnost vám nabízí jistotu 

stabilního zaměstnání a nadstandardní mzdové podmínky.

j10-23D

� Zajímá vás, kolik stála zdravotní 

péče, kterou jste čerpali, a chcete pří-

padně své pojišťovně pomoci odhalit 

nesrovnalosti?  Můžete si u své zdravotní 

pojišťovny vyžádat přehled péče, kterou 

za vás zaplatila. 

� Z přehledu se lidé dozvědí, kolik 

stála loni péče, již čerpali. Mohou také 

pojišťovnu upozornit na případné 

nesrovnalosti.

� Povinnost pro pojišťovnu poskyt-

nout přehled péče vyplývá ze zákona. 

Musí pojištěnci jednou ročně dát úda-

je o službách, které za něj uhradila za 

posledních 12 měsíců, včetně zaplace-

ných regulačních poplatků a doplatků za 

léky částečně hrazené z pojištění. 

� Služba je bezplatná. -tz-

Celkem 33 tisíc lidí 
našlo během léta 

novou práci
Celkem 260 803 lidí se na konci 

srpna v rámci celého Česka ucházelo 
o práci. A celkem 33 tisíc našlo vol-
né místo. 

Největší zájem bylo o sezónní pra-
covníky, např. v zemědělství, zahrad-
nictví nebo v lesnictví.

Nejvyšší podíl nezaměstnaných 
osob byl v Ústeckém a Moravsko-
slezském kraji. Naopak nejnižší neza-
městnanost byla v kraji Jihočeském, 
Zlínském a v Kraji Vysočina.

V menší míře se do evidence ucha-
zečů o zaměstnání začali v předcho-
zím měsíci hlásit i čerství absolventi 
škol. 

Ale nijak zvlášť nevzrostl podíl mla-
distvých na celkovém počtu uchaze-
čů o zaměstnání. Ten se dlouhodobě 
pohybuje pod 2 %. 

„Podíl nezaměstnaných osob se 
stále drží na nízkých hodnotách a v 
porovnání s dalšími státy EU si stojí 
Česká republika velmi dobře. V létě 
pozorujeme dlouhodobě pokles akti-
vity firem, pokud jde o přijímání 
nových zaměstnanců. V následujících 
měsících může nezaměstnanost stag-
novat či mírně vzrůst, což ale odpo-
vídá klasické vývojové křivce,“ uvá-
dí ministr práce a sociálních věcí 
Marian Jurečka. -tz-

Víte, že



Podzim patří v Cityparku Jihlava inspiraci, kte-
rá vám může změnit život. Vášeň k pohybu ve vás 
probudí sportovní akce, která se zaměřuje na cel-
kovou výkonnost. Vysočina Education Festival 
vám představí jednotlivé střední školy a jejich 
studijní zaměření a projekt Táhneme za jeden 
provaz vás nechá nahlédnout do krásy pěstoun-
ské péče. Na své si přijdou i gurmáni a fanoušci 
kuchařského adrenalinu. Ať už to budou ochut-
návky v rámci Roadshow MasterChef 2023 nebo 
Gurmet den, kde se bude vařit doslova jako o 
závod. Na všechny akce je vstup zdarma. 

„Naším hlavním mottem je inspirace a jsme vel-
mi rádi, že můžeme připravovat pro návštěvníky akce 
takového formátu, jaké je čekají tento podzim,“ říká 
Tomáš Duroň, Centre Manager obchodního cent-
ra Citypark Jihlava a s úsměvem dodává: „Pestrost je 
to, co dělá život zábavným, a my věříme, že podzimní 
inspirace bude zábava.“ 

Silový trojboj, který vás 
vtáhne do světa sportu

 V sobotu 7. října proběhne sportovní akce Work 
Away From Keyboard. Na návštěvníky čekají tři 
atraktivní workouty na čas, které prověří jejich sílu, 
vytrvalost i techniku. Cílem je nadchnout děti i 
dospělé sportem a ukázat jim, že pohyb může být 
zábava. Součástí akce je bohatý doprovodný pro-
gram a organizátoři se za podpory návštěvníků 
pokusí překonat světový rekord. 

Vysočina Education Festival 
Pátek a sobota 13.-14. října bude od 9:00 do 18:00 

hodin patřit vzdělávání. Festival představí široké 
veřejnosti studijní možnosti v regionu Vysočina. 
Budou se prezentovat jednotlivé střední školy, které 
konkrétně představí, co vše nabízí a jaké mají absol-
venti po studiu uplatnění na trhu práce. Třešničkou 
na dortu celého festivalu bude koncert Tomáše Klu-
se. 

Setkání s pěstouny, 
kteří táhnou za jeden provaz 

Ve středu 25. října mají návštěvníci jedinečnou 
možnost nahlédnout do světa pěstounské péče. 
Projekt Táhneme za jeden provaz se uskutečňuje 
pravidelně a hlavním cílem je podpora pěstounství 
a osvěta. Případným zájemcům budou k dispozici 
odborníci, kteří jim neformálně odpoví na všechny 
otázky. Součásti akce je i doprovodný program pro 
děti – tanečky, fotobedýnky, malování na obličej, 
soutěže a hry a tvořivé dílničky.

Gurmánské dny – Roadshow MasterChef 
2023 a Gurmet Den s Krajem Vysočina
Úterý 31. října bude od 15:00 do 18:00 hodin pat-

řit všem gurmánům a milovníkům baget. Návštěv-
níci zažijí komentovanou Live cooking show Bage-
terie Boulevard včetně ochutnávky bagety od vítěze 
MasterChef 2023. 

Ochutnávka je pro přihlížející zdarma. V sobotu 
4. listopadu proběhne 4. ročník oblíbeného Gur-
met dne s Krajem Vysočina. Jedná se o republikové 
finále gastronomické soutěže žáků středních škol, 
kde před zraky diváků budou soutěžit dvoučlenné 
týmy.

 Finální výtvory pak bude hodnotit šestičlenná 
odborná porota, ve které zasednou renomovaní 
šéfkuchaři a cukráři a vítěz bude prezentovat Čes-
ko na prestižní kulinářské soutěži ve francouzské 
Remeši. 

Nákupní inspirace 
Během všech akcí, které v Cityparku Jihlava budou 

probíhat, mají návštěvníci možnost koupit si dár-
kovou kartu, která je oblíbeným dárkem nejen na 
Vánoce.

 Bližší informace jsou k dispozici na:
www.citypark.cz/darkove-karty.

 (PI-j10-21D)

Akce v obchodním centru Citypark Jihlava, na kterých nesmíte chybět
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O posledním říjnovém víken-
du si pospíme o hodinu déle. Čeká 
nás tradiční přechod na zimní čas, 
k němuž dojde 29. října nad ránem. 
Přesně ve 3:00 se středoevropský čas 
vrátí na 2:00.

Z přirozenějšího režimu se ovšem 
budeme těšit pět měsíců. K přecho-
du na letní čas pak zase dojde 31. 
března 2024. 

Letní čas byl poprvé zaveden po 1. 
sv. válce v dubnu 1916 ve Švédsku a 
hned i v řadě evropských zemí. Čes-
ké země to coby součást Rakous-
ka-Uherska neminulo. Účelem byla 
úspora elektrické energie, potřebné 
pro večerní svícení. Letní čas u nás 
skončil v roce 1918.

Za války jej z úsporných důvodů 
opět v Protektorátu Čechy a Mora-
va zavedl Adolf Hitler, ale s mno-
hem přísnějšími pravidly.  Hodin-
ky se dokonce dostaly o dvě hodiny 
napřed vůči časovému pásmu. 

Československo se k letnímu času 
vrátilo v letech 1946-1949. Pak byla 
na 30 let pauza. Letní čas máme u 
nás definitivně od roku 1979. Evrop-
ská unie v roce 1996 sjednotila ter-
míny, takže středoevropský letní čas 
začíná v noci na poslední neděli v 
březnu (je o hodinu víc) a končí v 

noci na poslední neděli v říjnu (je o 
hodinu míň). Letní čas tak trvá sedm 
a zimní čas pět měsíců.

Letní čas má své odpůrce, i když se 
původně zaváděl kvůli snížení spo-
třeby energie. Podle řady evropských 
analytiků jsou úspory minimální a 
někteří experti poukazují na dopa-
dy časových posunů na lidské zdraví. 
Také 84 % účastníků veřejné diskuze 
nesouhlasilo se střídáním času.

V únoru 2018 Evropský parla-
ment schválil na základě finské inici-
ativy návrh na zrušení letního času. 
Poslední střídání času bylo v plánu 
na rok 2019 a následně měl být po 
celém území EU zaveden jednotný 
čas. Ale nestalo se, zatím nepadla v 
EU úplná shoda k řešení. 

Česká vláda v roce 2021 přijala 
návrh, že v dalších pěti letech zůsta-
ne stávající systém, tedy střídání let-
ního a zimního času.  -lko-

K ZIMNÍMU času se letos vrátíme 29. 
října nad ránem. Foto: net

Ručičky opět posuneme zpět

Do práce a do školy
se bude lépe vstávat 

Klienti Úřadu práce ČR nově 
nebudou muset u žádostí o dávky 
povinně dokládat své příjmy. Stačí, 
aby úřadu dali souhlas a ten si jejich 
příjmy opatří sám tím, že k jejich 
doložení vyzve zaměstnavatele. 

Cílem je zjednodušit přístup k dáv-
kám nebo příspěvkům klientům, 
kteří se ocitli v těžké životní situaci a 
potřebují pomoc.

„Klientům jsme slíbili zjednodušení 
celého systému a postupnou optimaliza-
ci Úřadu práce. V rámci měření kvality 
a dostupnosti našich služeb jsme zjistili, 
že se žadatelé často neorientují ve svých 
výplatních páskách a nevědí, jakou část-
ku mají při vyplňování žádostí o dávky 
uvést, například zda hrubou, nebo čis-
tou mzdu. Nyní pokud si klient nebu-
de jistý, může dát souhlas Úřadu práce, 
aby si jeho příjmy zjistil od zaměstnava-
tele sám,“ popsal ministr práce a soci-
álních věcí Marian Jurečka.

Proces nebude nijak komplikova-
ný. Klient udělí souhlas s tím, aby 
si výši jeho příjmu zjistil Úřad prá-
ce přímo od zaměstnavatele. Spolu 
se souhlasem pak pouze sdělí úřadu 
IČ zaměstnavatele, případně také IČ 
zaměstnavatele osob, které s ním ži-
jí v domácnosti a jejichž příjmy se 
u příspěvků rovněž posuzují. Žada-
tel může samozřejmě doložit potvr-
zení o příjmu i sám, jako tomu bylo 
dosud. Úřad práce pak vyzve zaměst-
navatele prostřednictvím datové 
schránky, aby potřebné potvrzení 
doložil opět prostřednictvím dato-
vé schránky nebo vyplněním on-line 
webového formuláře. 

Jedná se o pilotní provoz, aby se 
zaměstnavatelé stihli s novým pro-
cesem seznámit. Do budoucna úřad 
zpřístupní také metody, které budou 
umožňovat přímou integraci s účet-
ními systémy a celý proces ještě více 
zjednoduší.

„Našim cílem není zvyšovat adminis-
trativní zátěž zaměstnavatelům. Dávky, 
při kterých se zohledňuje příjem, pobírá 
jen zlomek občanů. Proto neočekáváme, 
že by byl nápor na zaměstnavatele vyso-
ký. Počítáme i se situací, kdy se nám pří-
jmy od zaměstnavatele z různých důvodů 
nepodaří získat,“ říká generální ředitel 
Úřadu práce Karel Trpkoš. Podle něj 
klienti nemusí mít strach, že by třeba 
kvůli prodlení nedostali dávku vypla-
cenou včas. 

„Pokud by se stalo, že příjmy od 
zaměstnavatele neobdržíme, vyzve-
me včas žadatele, aby potvrzení o výši 
příjmu předložil on. Pokud zaměstna-
vatel potvrzení na základě výzvy do 
osmi dnů nedodá, hrozí mu dle zákona 
pokuta,“ vysvětlil Trpkoš.

V polovině srpna byl pro klienty 
spuštěn plně digitalizovaný rodičov-
ský příspěvek v Klientské zóně JEN-
DA. Za prvních 14 dní provozu bylo 
43,5 % žádostí o rodičovský příspě-
vek podáno on-line. Konkrétně je to 
více než 1 300 žádostí. 

Do konce roku 2023 se do kli-
entské zóny přesunou i další dávky 
státní sociální podpory – přídavek 
na dítě a příspěvek na bydlení. Do 
budoucna čeká JENDU další rozší-
ření, například o agendu zaměstna-
nosti. -tz-

Příjem nebude nutné dokazovat 
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Tříleté učební obory

Dvouletý učební obor Praktická škola dvouletá

www.uciliste-cernovice.cz  I  email: ou.prs.cernovice@iol.cz
tel.: 565 492 182  I  Mgr. Martina Kyrianová – mobil: 606 367 221

Nabízíme žákům a uchazečům s ukončenou povinnou 
9 letou docházkou vyučení těmto profesím:

Zveme vás na den otevřených dveří: 24. 11. 2023 od 8–16 hodin

394 94 Černovice

SOŠ, SOU A ZŠ TŘEŠŤ, 
PRACOVIŠTĚ ČERNOVICE, 
MARIÁNSKÉ NÁMĚSTÍ 72

Zedník, 
zednické 

práce

Kuchař, 
kuchařské 

práce

Cukrář, 
cukrářská 

výroba

Pečovatel/
pečovatelka, 
pečovatelské 

práce

Truhlář, 
truhlářská 

výroba

Zámečník, 
zámečnické 

práce 
a údržba

Rodiče s dětmi fi nance neřeší. Chyba!
Mladí lidé nejvíce čerpají 

informace o fi nancích od rodi-
čů. I tak pětina prváků střed-
ních škol neprošla testy České 
školní inspekce.

-tz- �

Šetření České školní inspekce z 
minulého týdne odhaluje, že mladí 
lidé v České republice čerpají většinu 
svých informací o fi nancích od rodičů.

Tento fakt je však problematic-
ký, protože kvalita a kvantita těchto 
informací jsou často nedostatečné a 
nerefl ektují realitu. Projekt Nekrach-
ni, který se zaměřuje na fi nanční 
vzdělávání mládeže, výsledky šetření 
považuje za potvrzení svých dlouho-
dobých obav, že fi nanční vzdělávání 
ve školách nedostatečně refl ektuje 
nástrahy dospělého života.

„Šetření potvrdilo naše dlouhodo-
bé obavy a náš výzkum z roku 2022. 
Mladí lidé sice čerpají většinu informa-
cí o fi nancích od rodičů, ale tyto infor-
mace nejsou mnohdy ucelené, kvalitní 
a nerefl ektují praxi. Navíc, mnohdy je 
k nim odepřen přístup, protože rodi-
če toto téma nechtějí řešit,“ říká Maria 
Šimůnková, zakladatelka a ředitelka 
projektu Nekrachni.

Šetření také ukázalo, že dalšími 

významnými zdroji informací jsou 
internet a sociální sítě, které však 
poskytují, v převážné míře, nekont-
rolovaný obsah. 

„Je alarmující, že mladí lidé jsou 
vystaveni riziku dezinformací a pod-
vodných praktik, zejména na sociál-
ních sítích, kde je Nekrachni nejúspěš-
nější, a právě tímto směrem se snažíme 
je donutit kriticky přemýšlet i o téma-
tech, jako je cestování, první brigá-
da nebo nákup oblečení,“ upozorňu-
je Jakub Rychlý, zakladatel projektu 
Nekrachni.

Škola se v žebříčku hlavních infor-
mačních zdrojů o fi nancích objevu-
je až na čtvrtém místě. „Je zřejmé, že 
školy by měly hrát větší roli ve fi nanč-
ním vzdělávání a měly by se snažit 
propojovat teorii s praxí i skrze kom-
petenční model, který podporují mate-
riály vytvořeny didaktiky v Nekrach-
ni,“ dodává Šimůnková.

Tradiční média jako televize, roz-
hlas a tisk jsou u mladé generace na 
ústupu, což je v souladu s celkovým 
trendem. Šetření také odhalilo, že 
dívky čerpají informace o fi nancích 
více od rodiny (74 %) než chlapci 
(67 %), zatímco chlapci se více spo-
léhají na internet a sociální sítě. 

„Tento fakt poukazuje na nutnost 
cíleného fi nančního vzdělávání pro obě 

1. Když se zdražují zboží a služ-
by, mluvíme o infl aci. Která z 
následujících možností nejlépe 
popisuje, co infl ace způsobuje?

a. Sníží se zůstatek na spořicím 
účtu, aniž bychom nějaké peníze 
vybrali.

b. Lidé dostávají nižší mzdu.
c. Stejné zboží a stejné služby 

budou za rok levnější.
d. Za stejný obnos si za rok koupí-

me méně zboží a služeb. 

2. Která možnost správně popi-
suje, kdy je vhodné si půjčit pení-
ze?

a. na věc, kterou je vhodné častěji 
obměňovat, např. na mobilní telefon

b. v době, kdy jsou úrokové sazby 
vysoké

c. na věc, která v čase neztrácí cenu, 
např. na bydlení 

d. když nezbývají peníze na vánoč-
ní dárky

3. Manželé Kovářovi mají ke své-
mu rodinnému účtu debetní kar-
tu. Nyní jim banka nově nabízí 
kartu kreditní. Která tvrzení platí?

a. Kreditní kartou můžeme čerpat 
úvěr. 

b. U kreditní karty bývá bezúročné 
období. 

c. Čerpat peníze z obou karet lze 
jen do výše zůstatku na účtu.

d. Kreditní kartou čerpáme pro-

středky jen do výše zůstatku na účtu.

4. Marta si od výrobce Z&Z kou-
pila osvěžovač vzduchu, který po 
čtyřech měsících přestal fungovat, 
proto jej chce reklamovat. Která 
tvrzení platí?

a. Reklamovat jej může v kterékoli 
prodejně, kterou výrobce Z&Z pro-
vozuje. 

b. K reklamaci Marta potřebuje ori-
ginální obal osvěžovače.

c. Marta musí osvěžovač reklamo-
vat osobně, nelze jej prodejci odeslat 
(např. poštou).

d. Při reklamaci Marta musí 
obdržet tzv. reklamační protokol. 

5. V březnu 2016 pan Vybíral 
nakoupil 50 akcií společnosti Prv-
ní akciová za cenu 200 Kč za kus. 
Společnost vyplácela majitelům 
držícím akcie každý rok vždy k 
30. 7. stejnou dividendu ve výši 
10 Kč na jednu akcii. Pan Vybíral 
své akcie prodal v březnu 2019 za 
cenu 280 Kč za kus.

Jaký byl výnos pana Vybírala z 
vlastnictví akcií, nebereme-li v úva-
hu poplatky za nákup a prodej akcií? 
Výnos pana Vybírala byl _____ Kč. 

Řešení: 1d, 2c, 3a+b, 4a+d, 5 správ-
ná odpověď 5500

 (Zdroj: ČŠI)

Ilustrační foto: archiv JN

pohlaví a nutný důraz na snižování 
rozdílů,“ zdůrazňuje Rychlý. 

Nekrachni od roku 2021 pomáhá 
mladým lidem fi nančně dospět. Je 
to projekt mladých lidí, kteří boju-
jí za zvýšení fi nanční gramotnosti v 
České republice. Všechny aktivity 
směřují k tomu, aby čerství absol-
venti středních a vysokých škol 
věděli, jak s fi nancemi nakládat, a 
tvořili tak novou, fi nančně gramot-
nou generaci.

Ukázky z testu fi nanční gramotnosti
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Basketbalové krůčky se dělají strašně 
pomalu. Prvně se musíte naučit atletiku, 
běhat, chytat míč, výskoky a je to náročné, 
říká trenér basketbalu Petr Pešout.

Veronika Dawidowicz ז

Jaké figurují v Jihlavě basketbalové týmy?
V Jihlavě je jeden sportovní oddíl basketbalu a 

ten má v současné chvíli čtrnáct mládežnických 
družstev. V Jihlavě je velký zájem i z řad děvčat, a 
tak jsme po dlouhých letech obnovili i týmy dívčí. 
V současné chvíli už máme tři dívčí družstva a jed-
nu přípravku.

Má Jihlava i mužský a ženský tým?
Ještě v minulé sezóně jsme hráli s muži 1. ligu, což 

je druhá nejvyšší soutěž. Bohužel nás ale dohnaly 
finanční problémy. Stáli jsme před rozhodnutím, 
jestli zachráníme muže v 1. lize, nebo trochu utlu-
míme mládež. Rozhodli jsme se samozřejmě pro 
záchranu mládeže.

Mužský A tým tedy spadl z 1. ligy a budou hrát 
v nadcházející sezóně pouze 2. ligu.

Ženy jsme přihlásili do krajského přeboru Jižní 
Moravy, kde hrají již třetí sezonu. V minulé sezoně 
hrál v Jihlavě dokonce i mužský B tým. 

Věříte, že se podaří dostat se zpět do 1. ligy?
V horizontu tří až čtyř let bychom opět po 1. lize 

chtěli pošilhávat.
Jsem přesvědčený, že to je ta cesta, která by bas-

ket v Jihlavě měla pozvednout a být tou třešničkou 
na dortu.

Nám se daří ve všech kategoriích hrát na cel-
kem slušné úrovni. Spolupracujeme dlouhodobě 
s týmem USK Praha, kam největší jihlavské talen-
ty posíláme. Pevně věříme, že tito hráči se nám 
jednoho dne vrátí a my budeme mít připravený 
tým na to, abychom do té 1. ligy mohli opravdu 
šlápnout. 

Je vlastně vůbec v Jihlavě druhá nejvyšší bas-
ketbalová soutěž kde hrát?

V Jihlavě není tělocvična nebo hala, která by spl-
ňovala nějaká kritéria. I na Rošického ulici jsme 
měli tři roky výjimku v lize, kterou jsme hráli. To 
byl také důvod, proč jsme sestoupili s týmem 
mužů. Bohužel hala nevyhovuje zápasům vrcholo-
vého basketbalu. 

Máme přislíbeno od města, že by se s tím příští 
rok mělo něco udělat. 

Prioritou je pro nás teď mládež, s tím, že když se 
nám bude dařit, tak bychom i Muže a Ženy posu-
nuli rádi na vyšší level.

Myslíte si, že je basketbal v republice podce-
ňovaný sport?

V republice určitě ne. Z vrcholových sportovců 
nám přináší radost právě basketbal. Zabodovali 
jsme na mistrovství světa v basketbalu v Číně nebo 
na Univerziádě. Právě na Univerziádě náš odcho-
vanec Nikolaos Noumeros byl členem univerzitní-
ho týmu, který získal po více než pětatřiceti letech 
univerzitní zlato z kolektivního sportu. I ženy 
se umisťují celkem dobře. Je to rozhodně jeden 
z nepopulárnějších sportů.

V Jihlavě tedy chybí prostory, kde trénovat?
My máme výbornou halu nad bazénem E. Rošic-

kého. Je ale potřeba brát v potaz to, že ty menší 
děti musí trénovat na malé koše, s malým míčem 
a navíc v odpoledních časech od 16 do 18 hodin. 
Což je prakticky nemožné splnit všem. Máme koše, 
máme míče, ale nedostali jsme tréninkové jednot-
ky. Chtěli bychom je rozšířit, ale narážíme na kapa-
citu hal. Ty v Jihlavě bohužel chybí, a to nás limi-
tuje v tom, abychom mohli uspokojit zájem všech 
dětí o basketbal. Kdyby v Jihlavě vyrostlo pět tělo-
cvičen, tak se úplně v pohodě obsadí.

Jak tedy zvládáte střídání na hale?
V odpoledních časech trénují ti nejmenší a pak ty 

ostatní týmy, kterých máme čtrnáct. Naši sedmnácti-
letí kluci trénují večer od 8 do půl 10, a to tam máme 
dojíždějící například z Jindřichova Hradce. Opravdu 
smekám, že jsou tohle ochotní podstoupit. 

Od kolika let děti mohou hrát basketbal?
Basketbalová přípravka je tak zhruba od 1. třídy. 

Je dobré začít sportovat co nejdříve?
Do minulého roku jsme měli pohybové hry při 

Basketbalovém klubu Jihlava od 3 do 6 let. Neby-
lo zde potřeba být členem BK Jihlava, ale dávali 
jsme malým dětem šanci rozvíjet práci v kolektivu 
a základy atletiky, všesportovní průpravu. S bas-
ketbalem to ještě nemělo nic společného, ale chtěli 
jsme, aby se děti mohly rozkoukat. Bylo to zároveň 
i pro rodiče, kteří se také mohli zapojit. 

 (Pokračování na str. 9)

PODLE Petra Pešouta by Jihlavě prospělo, kdyby zde vyrostly tréninkové haly, díky nimž by bylo víc prostoru pro tréninky nejen na basketbal, ale i jiné sporty.
 Foto: archiv PP

Trenér Pešout: Děti nejsou líné, 
to z nich často dělají dospělí
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Slevy až *

40 %

Nejširší nabídka hotelů
Akční ceny a slevy
Přímé lety do exotiky - Srí Lanka, Keňa, Th ajsko 
Děti zdarma

567 311 650, 606 720 497      jihlava@invia.cz

Masarykovo nám. 9, Jihlava  58601

Kam to bude
2024

First minute

*Zmíněné benefi ty se mohou lišit podle aktuální nabídky konkrétní CK.

(Dokončení ze str. 8)
Viděli, jak vše chodí a že každé dítě 

je jiné a potřebuje čas na rozkouká-
ní. Bohužel pro letošní sezónu jsme 
pro tyto nejmenší nezískali trénin-
kové jednotky. Je to veliká škoda a 
upřímně, já jsem to ještě nerozdý-
chal. 

V přípravce se už děti věnují pří-
mo basketbalu?

Ne. Basketbal je hodně specifi cký. 
Basketbalové krůčky se dělají straš-
ně pomalu a je tam víc sportů v jed-
nom. Prvně se musíte naučit atleti-
ku, běhat, chytat míč, rychlostarty, 
reakce, výskok. Je to náročné. Chce 
to čas a trpělivost. S malými svěřen-
ci většinu času věnujeme různým 
pohybovým aktivitám.

V kolika letech se děti opravdu 
začínají věnovat basketu?

Já se na to koukám trochu jiným 
pohledem. Ve třinácti letech v Ame-
rice LeBron James pomalu nevěděl, 
co to je basketbal. Bohužel v Česku 
je to nastavené tak hloupě, že kdy-
bych udělal nábor ve třinácti letech, 
tak jsem tam sám, protože děti už 
budou rozebrané v jiných sportech.

Naráží se i na to, že děti jsou zraně-
né a v patnácti letech musí skončit. 
Nechci na hráče zbytečně chvátat. 
Je důležité, aby si vypěstovali dob-
ré návyky do budoucna. Na basket-
bal není žádný přesný čas, kdy by se 
mělo začít. Snažíme se s dětmi s bas-

ketbalem jako takovým začít v těch 
dvanácti letech. 

Když chce někdo hrát basketbal, 
jaké by měl mít vlastnosti? 

Důležitá je opravdu ta všestran-
nost sportovce. Pokud budu umět 
běhat, ale nechytím míč – je to 
špatně. Když chytím míč, ale nebu-
du s ním umět driblovat, je to taky 
špatně. Nehraje roli, jestli je někdo 
malý nebo velký. I malý hráč může 
být hvězda v basketbalu. Je to navíc 
kolektivní sport a tam je důležitá 
týmovost. 

Je ve sportu důležitá psychika?
V ČR je tohle hrozně podceňova-

né téma. V USA jsou sportovní psy-
chologové naprosto běžnou součás-
tí týmu a s těmi hráči se pracuje i co 
se týče psychiky. Já vždycky říkám 
hráčům: Komu byste dali posled-
ní střelu? A ti hráči už sami vníma-
jí, kdo má to sebevědomí, to zakon-
čit. Je to citlivé téma, ale psychika je 
strašně důležitá ve všem a člověk si 
musí zdravě věřit. Máme dokonce 
dva hráče, kteří mají sportovního 
psychologa vidět v pozitivním slova 
smyslu.

Samozřejmě trenér by měl taky být 
z části psycholog, ale nejsme odbor-
níci. Lidi se diví, že jsou Američani 
při basketu strašně v pohodě a uvol-
nění. Jenže Američan zahodí stře-
lu a za čtyři vteřiny ji zvedne znova. 
Český človíček je často nejistý. Mám 
vystřelit? Nemám? Prostě střílej. 

Trenér Pešout: Děti nejsou líné, to z nich...
Říkáte, že máte přetlak dětí na 

basketbal. Myslíte si tedy, že není 
pravda, že děti sedí jen u mobilů a 
PC?

Myslím si, že děti ani mladí lidé ne-
jsou líní. Často to z nich vychová-
váme my, dospělí. Mobily nejsou 
úplně špatně. Dají se používat k zís-
kávání vědomostí, ale je potřeba najít 
ten správný balanc. Když děti vytrh-
nete z gauče a řeknete jim: Jdeme si 
něco zahrát, půjdou. Ta děcka se sama 
od sebe nezvednou. Tohle je na nás, 
na rodičích.

Záleží tedy na rodičích?

I rodiče musí něco obětovat pro své 
děti. Vozit je na tréninky, chodit s nimi 
ven, společně sportovat. Soboty, nedě-
le, kdy jsou zápasy, se prostě nepojede 
na chalupu odpočívat, ale pojede se 
fandit na zápas. Je důležité vysvětlo-
vat, že jeden nezdar není důvod, proč 
přestat. Ale pokud sám rodič řekne: 
Hele, dneska tě omluvím z tréninku 
a pojedeme na chalupu, tak to prostě 
není správně. I na tréninky je potřeba 
chodit pravidelně.

Je důležitá symbióza té rodiny a 
je jedno jestli dítě hraje basket, fot-
bal nebo hraje na fl étnu, podpora je 
základ. 
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V rámci projektu Místo pro setkávání sousedů - 
ovocný sad s posezením proběhla 19. 8. již druhá 
společná veřejná akce spojená s tímto projektem 
hned vedle hřiště ve Starém Pávově.

Smyslem tohoto projektu je společnými silami 
vytvořit místo pro setkávání obyvatel Pávova, zvele-
bit část dlouhodobě nevyužitého a zanedbaného úze-
mí přiléhajícího ke hřišti a v neposlední řadě zvýšit 
zájem sousedů o veřejný prostor kolem nich a aktivně 
se podílet na zlepšování sousedských vztahů.

Cílem projektu je zbudování ovocného sadu a 
místa pro komunitní setkávání. Odměnou účast-
níkům akce bude vidět vzkvétat plody jejich prá-
ce, které již za pár let zde budou růst a budou dělat 
radost jak jim samotným, tak i jejich dětem a vnou-
čatům.

Účelem brigádnické akce bylo zbavit poze-
mek trávy a náletových keříků, odvozit kameny a 
nařezané dřevo z pozemku, připravit pozemek na 
podzimní výsadbu ovocných stromků a připravit 
sloupky pro oplocení proti lesní zvěři.

Akce byla zakončena malým občerstvením v 
podobě točené limonády, opečených špekáčků či 
sdílení přinesených buchet a jiných pochutin.

Akce se zúčastnili nejen obyvatelé Pávova, ale i 
klienti chráněného bydlení Domova ve Zboží p.o., 
pracoviště Jihlava.

Dne 23.8.2023 proběhlo v areálu Domova ve 
Zboží p.o., pracoviště Jihlava, Pávov 166, odpo-
ledne s hudbou a opékáním špekáčků. Akce 
se zúčastnili klienti domova se zdravotním 
postižením, klienti chráněného bydlení i denního 
stacionáře. 

Dále zde byli jejich příbuzní, sociální pracovníci 
domova a zástupci osadního výboru v Pávově. 

Účastníci akce se seznámili s provozem domo-
va pro osoby se zdravotním postižením, chráně-
ným bydlením pro osoby od 18 let věku, které ma-
jí sníženou soběstačnost z důvodu zdravotního 

postižení, a také s denním stacionářem, který vede 
ke zdokonalení schopností klientů a umožňuje jim 
žít život co nejvíce srovnatelný se životy jejich vrs-
tevníků. 

Klienti Domova připravili společně se sociálními 
pracovníky pohoštění a všichni zúčastnění si užili 
příjemné odpoledne spojené s hudbou a tancem.

V sobotu 26. 8. pořádal osadní výbor v Pávově 
již tradiční Rodinný den. Ve třináct hodin vypuk-
lo soutěžení pro děti na hřišti v Pávově. Po malířské 
prezentaci, kde každé dítě mohlo na společný velko-
formátový arch nakreslit obrázek, děti absolvovaly 
osm disciplín, při kterých plnily zábavné úkoly. 

Po splnění úkolů na děti čekala odměna ve formě 
balíčků od sponzorů, které si samy vylosovaly, a 
občerstvení. Dále zde byla pro děti připravena tvo-
řivá dílnička, kde si na dřevěný podklad mohly na-
malovat jimi zvolené reliéfy. 

I děti se mohly nechat vyzdobit, a to malováním 
na obličej. Také na ně čekala ukázka vozidla dál-
niční policie a mohli si zařádit na skákacím hra-
du. Od osmnácté hodiny bylo možné si zatančit 
či poslechnout živou hudbu. Rodinného dne se 
aktivně zúčastnila přibližně stovka dětí.

Martin Lacek, 
předseda osadního výboru Pávov

Foto: archiv autora

Srpnové akce v příměstské části Pávov

Jihlava má nepochyb-
ně spoustu krásných míst. 
Bohužel má ale také dost těch 
méně krásných, snad by se dalo 
říci i ošklivých. V následujících 
vydáních Jihlavských novin se 
na tato místa, která oku příliš 
nelichotí, zaměříme a zkusíme 
zjistit, v čem spočívá největší 
problém.

Veronika Dawidowicz ז

Jihlava je krásné krajské město. Spous-
ta parků, historické centrum, cyklos-
tezky… Bohužel však velmi často tato 
místa bývají plná odpadků. Nejen míst-
ní obyvatelé se proto pohoršují nad 
všudypřítomným nepořádkem.  

Podle některých jihlavských obyva-
tel by to mohl být nedostatek odpad-
kových košů, případně jejich neustá-
le přeplnění. Jak Jihlavským novinám 
řekl mluvčí města Jihlavy Radovan Da-
něk, po Jihlavě je rozmístěno přibližně 
700 odpadkových košů a umisťování 
nových se řeší individuálně dle dané 
lokality. 

„V místech, kde jsou veřejné kontejne-
ry na odpad, odpadkové koše nedáváme, 
neboť je možné drobný odpad odložit 
právě do veřejného kontejneru,“ vysvět-
luje Daněk a dodává, že umístění další-
ho odpadkového koše přináší náklady 
navíc a je potřeba zvažovat, kde je insta-
lace opravdu nutná. 

V příštím roce by se však prý v ulicích 
Jihlavy měly objevit nové typy košů s 
větším objemem, které nahradí stávají-
cí nevzhledné koše v městské památko-
vé rezervaci.

Podle Zuzany Krausové z jihlavské-
ho odboru životního prostředí pro-
blém není v nedostatku košů, ale spíše 
v jejich zneužívání k odkládání domov-
ního odpadu, odpadu z rychlého občer-
stvení a z různých pouličních párty.

Je pochopitelné, že nesešlápnuté kra-
bice nebo obaly z občerstvení koš snad-
no zaplní a svou roli v nepořádku v Jih-

Nehezká místa Jihlavy a proč tu jsou?

PARK u Okresního soudu bohužel kvůli všudypřítomným odpadkům a lidem žeb-
rajícím po kolemjdoucích drobné také nevyužívá svůj potenciál.

Ze sociálních sítí:
Aneta Šťastná: ז  Park Štefániko-

vo náměstí. Denně bordel okolo laviček, 

koše se vyvážejí tak 1 x za 14 dní. Cesta 

od autobusáku k Bille okolo soudu je též 

hrozná.

Dagmar Jirsová: ז  Tohle je všude, snad 

každá zastávka a každý druhý koš úplně 

plný, odpadky kolem.

Lankáto Dýte:  ז Lavička pod Kauflandem 

na cyklotrase u řeky a vždy její ožralé osa-

zenstvo. Vizitka městské policie Jihlava.

Lukáš Vosyka:  ז Nepořádek je většinou 

již v pátek večer a odvoz odpadků je až v 

pondělí. Chtělo by to vyřešit, protože tohle 

je ostuda města.

Macin Vedrussa Goodman: ז  Spíš by mě 

zajímala místa, kde ten bordel není. Cen-

trum a přilehlé části hnus komplet, to by 

člověk mohl jmenovat do nekonečna. Snad 

jen park na Skalce ještě není tolik zasvině-

nej, ale má slušnej náběh, díky vybudova-

nýmu „grilovacímu“ místu se tam začínají 

stahovat různý existence...

Věra Šerdziková: ז  A kdo ten bordel 

dělá??? Když se uklidí, tak to netrvá hodinu 

a je tam zas. Takže až se lidé naučí pořád-

ku, bude na světě líp.

lavě hraje také lidský faktor.
Standardně jsou dle mluvčího v celé 

městské památkové rezervaci koše 
sváženy šestkrát týdně, a to denně od 
pondělí do soboty. Na cyklostezkách 
se svoz různí, avšak v letních měsících 
probíhá vývoz i třikrát týdně.

„Pokud je někde potřeba navýšit frek-
venci, objednáváme častější výsypy. V letní 
sezóně je standardem navýšená frekvence 
výsypů, nicméně plošně to navýšit oprav-
du nejde jak z důvodu personálních, tak i 
finančních,“ vysvětluje Daněk.

Kromě košů je také problém ve všu-

dypřítomně se válejících odpadcích. Jak 
řekl Daněk, úklidy probíhají v památ-
kové rezervaci několikrát týdně.

Problém však podle Krausové souvi-
sí také s přístupem lidí, kteří bezostyš-
ně vyhazují odpadky na zem, do trávy 
či do křoví, s čímž se prý městu velmi 
špatně bojuje.

Na sociálních sítích si Jihlavští stěžují 
také na zašlé fleky na chodnících. Pod-
le slov radního Davida Beke úklid sice 
ještě pořád není ideální, ale zlepšení jde 
prý vidět.

A jak to vidíte vy, naši čtenáři? 
Víte v Jihlavě o místě, které by 

mohlo být krásné, a přesto tomu tak 
není? Napište nám na: dawidowicz@
jihlavske-listy.cz nebo volejte na 
732 506 053

U GYMNÁZIA v Tyršově ulici se koš velmi rychle naplní kelímky od kávy nebo 
obaly z fast foodů.
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Havlíčkova ulice + Romana Havelky

Od ložisek a maziv, přes gufera a 
hadice až po řemeny a řetězy. Zvenku 
možná relativně nenápadná prodejna 
na ulici Romana Havelky v sobě skrý-
vá tisíce součástek pro strojaře, kutily, 
zemědělce, opraváře a všechny, kterým 
se zrovna rozbil nějaký stroj, sekačka, 
harvestor, pračka, cirkulárka nebo jiné 
domácí udělátko.

„Baví mě sledovat překvapené výrazy lidí, když jim řekne-
me, že přesně to, co potřebují, tu pro ně máme“ říká vedou-
cí prodejny Aleš Lýr, který je v Mateze už 27 let. Vzápětí 
dodává: „Stává se to takřka denně. Zákazník přijde s tím, že 
nikde v Jihlavě ani na internetu nemůže sehnat třeba ložis-
ko, které nutně potřebuje. My ho vyslechneme, odběhneme do 
skladu a zboží mu doneseme. Ono se to zvenku nebo od pultu 
nezdá, ale máme toho na lokální prodejnu vážně hodně.“

Mateza je v Jihlavě už přes 12 let a jsou to právě širo-
ké skladové zásoby, které patří mezi její hlavní staveb-
ní kameny. Na skladové ploše přes 900 m2 nabízí tisí-
ce strojírenských součástek v čele s ložisky, mazivy, 
o-kroužky, těsněním, řemenicemi, řetězy či klínovými 
nebo ozubenými řemeny. „Navíc, když náhodou něco 
nemáme přímo skladem, často je zboží na prodejně v Havl. 
Brodě či Brně. Pro zákazníka ho do Jihlavy ZDARMA pře-
vezeme i do druhého dne” říká Aleš Lýr.

„Není to ale jen o skladech,“ doplňuje kolega Luboš. 
„Osobně si myslím, že zákazníci oceňují hlavně to, že jim 
rozumíme. Často nám popisují problém pouze slovně nebo 
donesou vadnou součástku, o které toho moc neví. Je pak na 
nás navrhnout řešení a přijít na to, jak problém vyřešit a co 
vlastně potřebují. Jsme takoví doktoři a lékárníci v jednom. 
Zjistíme, co je za problém, stanovíme diagnózu, navrhneme 
řešení a vybavíme zákazníka vším, co potřebuje.“

Kromě standardního zboží zařizuje prodejna také zakáz-
kovou výrobu hydraulického těsnění, řezání ozubených 
řemenů či dělení řetězů dle přání zákazníka. A to zpravi-
dla na počkání nebo během několika pracovních dnů.

Všech více než 50 000 artiklů ze všech poboček najde-
te také 24/7 online na e-shopu Mateza.cz.  „E-shop je čím 
dál tím oblibenější. Zákazník si může objednat zboží, kam 
potřebuje, i k nám na pobočku. Často máme zboží skladem 
přímo v Jihlavě, může si ho pak zdarma vyzvednout zpravi-
dla ještě ten samý den,” dodávají společně Aleš s Lubošem.

Na všechny registrované zákazníky na e-shopu navíc 
čeká věrnostní program. Už na první nákup za registra-
ci získá každý 5% slevu. Další slevy do výše až 25 % pak 
zákazník získává dle obratu. Pokud tedy potřebujete zboží 
opakovaně a pravidelně, postupně nakupujete za lepší a 
lepší ceny.

Mateza: Jihlavský ráj pro všechny strojaře, kutily a opraváře

www.mateza.cz/jihlava | Romana Havelky 306 | Po-Pá 7:30 - 16:00 | tel.: 567 216 103

Využijte akce pro čtenáře 
Jihlavských novin a uplatněte 

na e-shopu www.mateza.cz 

slevový kód 
“JNOVINY100” 

pro slevu 100 Kč 
na váš první nákup. 

Kód lze uplatnit na jakékoliv zboží 
a na objednávky nad 1000 Kč.

j10-14D

jihlava
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Příběh naší rodinné pekárny jsme 
začali psát v roce 1992 v Kameni-
ci nad Lipou, kde sídlíme dodnes. 
Adresa naší provozovny byla ale na 
jiném místě než dnes. A to na naší 
nynější prodejně v Kamenici nad 
Lipou - Masarykova 25.

Počet výrobků našeho sortimentu 
roste, a tak přesouváme výrobu na 
novou adresu. Od dubna 2000 nás 
naleznete v bývalém areálu Jednoty v 
Kamenici nad Lipou.

Postupně rozšiřujeme nabídku 
výrobků až na dnešních 130 dru-
hů výrobků. Pravidelně zásobujeme 
jak své prodejny, tak dalších něko-
lik desítek dalších prodejen. Naše 
prodejny můžete nalézt například v 
Kamenici nad Lipou, Pelhřimově, 
Jindřichově Hradci, Pacově, Jihlavě 
nebo i v Humpolci.

Dne 14. 6. 2023 v Pardubicích na 
Dnech chleba v národní soutěži o 
titul Chléb roku 2023  v hlavní kate-
gorii obsadil náš Kamenický chléb 
1000g 2.-5. místo a obdržel titul 
Chléb vynikající kvality. 

Toto ocenění bereme jako odměnu 

za kvalitní práci všech zaměstnanců 
naší pekárny a je pro nás závazkem 
do budoucna. Kamenický chléb si 
můžete koupit v našich obchodech 
a v prodejnách Coop a Flosman na 
Vysočině a v jižních Čechách.

Proč pečivo od Velíška?
• máme zkušenosti již od r. 1992
• používáme poctivé suroviny a 

tradiční receptury
• v našem sortimentu najdete širo-

kou nabídku pečiva
• zajistíme pravidelné dodávky 

pečiva do vaší prodejny
• snažíme se, aby pečivo bylo ceno-

vě dostupné každému
 (PI-j10-17D)

PEKÁRNA VELÍŠEK
Vždy čerstvé pečivo, již více než 30 let!

KONTAKT:
Havlíčkova 20
Tel.: 720 967 592
Tel.: 567 212 978
Po–Pá 6:00–17:00
So 6:15–11:00

www.pekarnavelisek.cz

Havlíčkova ulice
Ulice Havlíčkova patří nepochybně k jedné z nejdelších ulic v Jihlavě. 

Začíná u Domu kultury a pokračuje až za hlavní vlakové nádraží. Pokud 
si ulici projedete celou, čekají vás dva kruhové objezdy a také most přes 
řeku Jihlavu. 

Od poloviny srpna je u hlavního nádraží nový terminál. Opraveny byly 
stávající zastávky, vybudovány byly nové betonové plochy a nájezdové 
obrubníky pro lepší zastavení vozů MHD. Součástí terminálu jsou také 
odstavná místa pro trolejbusy, autobusy nebo točna, která je upravena pro 
obousměrný provoz. 

Opraveno a rozšířeno bylo také parkoviště. Na parkovišti P+R najdou 
cestující dvanáct míst a plocha o deseti parkovacích místech se nachá-
zí opodál. Rekonstrukce se dočkal také přilehlý park, který byl před tím 
opravdu v nepěkném stavu. Opravou prošly také chodníky, kdy nechybí 
bezbariérová úprava přechodů s nasvětlením a rekonstrukce se dočkalo i 
veřejné osvětlení v celém areálu. -vd-

PrůjezD ulicí romana Havelky je v době její rekonstrukce řízen semafory.
 Foto: Pavel Bajer

Ulice Romana Havelky
V ulici Romana Havelky se nachází rozsáhlá nákupní zóna. V roce 1999 zde 

byla otevřena první prodejna Kaufland na Vysočině. Vyrostla zde také Hyper-
nova, nyní Albert. Kromě hypermarketů zde ale najdete také sportovní vyžití 
v největším koupališti na Vysočině - Vodním ráji.

Venkovní část byla otevřena v červenci 2001 a jen o několik měsíců později 
byla otevřena i krytá část aquaparku.

Ulice Romana Havelky aktuálně prochází rozsáhlou rekonstrukcí a silnice 
zde získá nový povrch, který už byl opravdu potřeba. Doprava je zde řízena 
semafory. Opravy silnice potrvají zhruba do poloviny října. -vd-
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JAK POZNAT ALZHEIMEROVU CHOROBU? 
-

-

-

-

-

 

-
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-

-

-

Byla Vašemu blízkému diagnostikována demence?

Nabízíme 

jihlava

ALZHEIMER HOME Jihlava ALZHEIMER HOME Kamenice nad Lipou

Ostrov

Loucký mlýn

Sychrov

Zátiší-Kunratice

Jasmín Bohnice 

Pitkovice 

Zlín

www.alzheimerhome.cz
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Jihlavská nemocnice se během letních měsíců 
pustila do rekonstrukce šesti operačních sálů a prá-
ce budou pokračovat i celý podzim.

Revitalizace sálů v řádech desítek milionů korun 
je rozdělena na dvě etapy. První probíhala od 30. 
června 2023 do 18. září 2023 a druhá se uskuteč-
ňuje od 18. září do 18. listopadu. 

Prostory získají nový háv po dvaceti letech. Od 
roku 2003 probíhaly vždy pouze drobné opravy a 
různé investice, které vyžadoval denní provoz.

Nyní sály prošly výměnou opláštění, tedy celé 
konstrukce. Vyměnily se stativy medicinálních 
plynů, překládací zařízení pro pacienty, stropy a 
nové jsou i obrazovky. Během rekonstrukce využí-
val personál k operacím detašovaných sálů. Přesto, 
že se jednalo o nestandardní podmínky, operativa 
zůstala nenarušena a fungovala v plném rozsahu. 

Vrchní sestra centrálních operačních sálů Gabri-
ela Chylíková dodává, že omezení na akutní ope-
rativu měli pouze tři týdny během letního provo-
zu. Onkologická centra i robotická operativa však 
fungovala bez omezení. „To jsou záležitosti, které 
se nezastaví a nesnesou odklad. To samé platí o úra-
zech,“ říká Chylíková. 

Mohlo by se zdát, že během rekonstrukce byl 
v jihlavské nemocnici volnější režim, ale opak je 
pravdou. Pokud tedy někdo nebyl zrovna na sále, 
pomáhal s úklidem.

Operace v době rekonstrukce probíhaly na men-
ších pracovištích, na kterých se střídaly lékařské 
obory, které byly zvyklé mít sál a všechny potřebné 
přístroje pro sebe. 

„Vše bylo náročnější po logistické stránce, kdy se sály 
musely dovybavovat individuálně, dle denního plánu. 
V praxi to znamenalo, že se například měnily ope-
rační stoly nebo navážely jiné přístroje,“ vysvětluje 
Chylíková, která dodává, že to bylo velké vystou-

pení z komfortní zóny nejen pro perioperační sest-
ry, ale i pro operatéry.

Pacienti však žádné změny nepocítili a vše pro-
bíhalo dle běžných standardů i přesto, že se rekon-
struovalo kousek od operačních sálů.

Lékaři v Nemocnici Jihlava ročně provedou 

kolem sedm tisíc operací, z toho pět tisíc z nich 
plánovaných, zbytek jsou akutní zákroky. Ruka-
ma lékařů prošli děti i dospělí a za posledních tři-
advacet let zažily sály zhruba 160 tisíc operací a 
využívány jsou chirurgy, ortopedy, traumatology, 
gynekology, urology a také lékaři ORL.  -vd-

Zdravotníci od září operují v novém

JIHLAVSKÁ nemocnice dává již od června nový háv operačním sálům. Konec revitalizace je plánován na polo-
vinu listopadu. Foto: Veronika Dawidowicz
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To nejlepší maso z českých chovů
můžete zakoupit v prodejnách RYNEK.

www.maso-merin.czmísto plné chutí

SEMIFINÁLOVÉ KOLO

21.10. od 16:00
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23.10. od 17:00 hod

FINÁLOVÉ KOLO 

22.10. od 16:00 

Tyršova ulice zažívá v letošním roce 
jednu změnu za druhou. Koncem 
března zde k překvapení místních byla 
otočena jednosměrka. Nyní je mož-
né projet ulicí od kina Dukla směrem 
dolů. Pak následovaly modré zóny, kte-
ré však obyvatelům moc starosti nedě-
lají, jelikož díky novému parkovacímu 
systému je zde možná více míst než 
předtím.

Začátkem školního roku však mnozí, 
nejen místní, při odbočování do zmí-
něné jednosměrky prudce dupli na brz-
dy. Objevila se zde totiž značka „Zákaz 
vjezdu“, doplněná o dodatkovou tabuli 
„Mimo dopravní obsluhy“.

„Ulice by nyní neměla být tolik frekven-

tovaná, jelikož by sem měli jezdit pou-
ze lidé s bydlištěm v Tyršově ulici,“ sdělil 
Jihlavským novinám vedoucí odboru 
dopravy Lubomír Dohnal. To potvrzu-
je i vyhláška, kde je uvedeno, že doprav-
ní obsluha jsou právě lidé, mající za 
značkou bydliště či nemovitost.

Něco jiného však bylo sděleno rad-
ním Davidem Beke (ODS) jednomu 
z obyvatel ulice Tyršova. Ten v interne-
tové konverzaci napsal, že značka je zde 
umístěna proto, aby si řidiči nekrátili 
cestu kolem gymnázia. 

„Vše krom průjezdu by mělo být akcep-
továno. Samozřejmě, co je zásobování, 
lze vykládat různě a ani státní policie 
v tom nemá úplně přesnou hranici,“ ode-

Zákaz vjezdu v Tyršově ulici

JEŠTĚ minulý týden byl v Tyršově ulici povolen vjezd jen dopravní obsluze. To se 
možná brzy změní. Veronika Dawidowicz

Kdo je „Dopravní obsluha“?
Vyhláška č. 294/2015 Sb: ז

Je-li na dodatkové tabulce použit text s výrazem „Dopravní obsluha“, rozumí se 

tím vozidla zajišťující zásobování nebo lékařské, opravárenské, údržbářské, komunál-

ní a podobné služby, vozidla přepravující osobu těžce zdravotně postiženou, vozidla 

taxislužby a vozidla, jejichž řidiči, provozovatelé nebo přepravované osoby mají v mís-

tech za značkou bydliště, ubytování, sídlo nebo nemovitost.

Je-li na dodatkové tabulce použit text s výrazem „Zásobování“, rozumí se tím vozi-

dla zajišťující zásobování nebo lékařské, opravárenské, údržbářské, komunální a 

podobné služby a vozidla přepravující osobu těžce zdravotně postiženou.

psal Beke jednomu ze čtenářů a dodal, 
že zde mohou projet i rodiče, kteří zde 
kupříkladu vysazují své dítě. 

Jihlavským novinám následně David 
Beke sdělil, že nejspíše došlo k nedo-
rozumění a v ulici Tyršova by měla být 
umístěna spíše značka Průjezd zaká-

zán.
Je tedy dost možné, že značka „Zákaz 

vjezdu - mimo dopravní obsluhy“, kte-
rá na křižovatce ulic Jana Masaryka a 
Tyršova stála ještě minulý týden, bude 
vyměněna právě za výše zmíněné „Prů-
jezd zakázán“.  -vd-
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VÍTE, CO DÝCHÁTE?

+420 601 153 200

MILANSZ@PLICEDOMU.CZ

WWW.PLICEDOMU.CZ

Sídliště jsou místa 
s budoucím potenciálem. I 
to zazní v rozhovoru s archi-
tektem a pedagogem Fakul-
ty architektury Vysokého 
učení technického v Brně 
Jaroslavem Sedlákem.

Ladislava Brabencová ז

Od kdy se datuje, či dá určit, 
novodobé bydlení? Místo, kde je 
kuchyň, koupelna, pokoje? 

Tam bychom se museli bavit o jed-
notlivých sociálních vrstvách společ-
nosti, což je v důsledku velmi rozdílné. 

Například za první republiky byd-
lela běžná dělnická osmi i vícečlen-
ná rodina ve vagónu. Pokud se však 
budeme bavit o mediánu společnos-
ti, tak je to určitě dvacáté století, což 
bylo průlomové období. 

Po bydlení ve vlastním toužili 
lidé odjakživa. Kdy nastal z pohle-
du odborníka největší boom 
v oblasti bytové výstavby? 

Nejvíce se stavělo samozřejmě 
v rámci poválečné obnovy, začalo 
to první dvouletkou, ještě před 48. 

rokem a znárodněním, pak přišla 
stejně jako ve Vídni hromadná byto-
vá výstavba, která postupně přešla na 
panelovou technologii. 

Je dobré si uvědomit, že 1/3 oby-
vatel Česka bydlí v panelovém domě. 
Tyto objekty se stavěly a dodnes sta-
ví po celém světě. 

Měli bychom na tento fenomén 
nahlížet jako na prostor s potenciá-
lem. Dnes už je v těchto městských 
částech příjemně vzrostlá zeleň, tak 
jako to kreslili urbanisti a urbanist-
ky před padesáti i více lety. Jedná se 
v podstatě o bydlení v parku.         

Je něco, co do bydlení přinesli 
Češi? Nějaký prvek? 

Napadá mě neustálá posedlost 
renovací, modernizací, vše staré je 
potřeba vyměnit a změnit. Na sever, 
jih i západ je historický objekt a his-
torie obecně vnímána jako vysoká 
hodnota a silný kontext místa.  

Je pro vás v oblasti bydlení nějak 
specifická Vysočina? Má náš kraj 
něco, co jinde nemají? 

Jako specifikum místního kraje 
bych viděl odlehlé samoty, obecně 

Kdo je Jaroslav Sedlák?
V oboru architektura se pohybuje už 

asi 15 let, jako architekt působí v kola-

borativním projektu FUUZE a je člen 

kolektivu 4AM/Fórum pro architekturu a 

média, a také je pedagogem na Fakultě 

architektury VUT v Brně. 

Studio FUUZE je založeno na experi-

mentování se širokou škálou zadání a 

s mezioborovou interakcí. Spolupracu-

je s autory a autorkami z různých obo-

rů více či méně blízkých architektuře a 

urbanismu. 

Pět let v rámci projektu provozova-

li se sdružením 4AM kulturní prostor 

PRAHAVBRNĚ, kde se pořádaly veřej-

né přednášky a debaty o architektuře, 

urbanismu, současném městě a umění. 

Účastníky diskusí byli odborníci z celého 

světa.

Jaroslav sedlák

Výrok „králíkárny“ hromadnou 
bytovou výstavbu stigmatizoval

jsou mezi obydlími větší vzdálenosti 
a prostor. Jinak je tomu samozřejmě 
ve městech. 

Jihlava - krajské město Vysoči-
ny má hned několik panelových 
sídlišť - nejde se nezeptat: co vy a 
panelové domy? „Králíkárny“, či 

řešení, které zatím nikdo nepřed-
běhl? 

Králíkárny byl dle mého názo-
ru nešťastný výrok Václava Havla, i 
když chápu jeho kritiku, i to, jak to 
myslel, vše bylo v podstatě plánová-
no až do měřítka vybavení bytu. 

 (Pokračování na str. 19)
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Nový státní program Oprav dům po 
babičce v rámci Nová zelená úspo-
rám nabízí od září letošního roku 
peníze předem na komplexní renova-
ce rodinných domů.

Domácnosti tak budou moci využít 
zálohového financování komplex-
ních renovací nemovitostí.

Cílem programu je zrychlit tempo 
renovací za účelem snižování ener-
getické náročnosti budov, využití stá-
vajícího bytového fondu a zvyšování 
dostupnosti kvalitního a úsporného 
bydlení.

Kdo může o dotaci 
žádat?

Program je určen vlastníkům rodin-
ných domů či rekreačních objek-
tů využívaných k trvalému bydle-
ní, kteří jsou ekonomicky aktivní, tj. 
zaměstnancům, zaměstnavatelům, 
osobám samostatně výdělečně čin-
ným, pracujícím důchodcům, pracu-
jícím studentům a učňům, rodičům 
na mateřské dovolené. Žádat mohou 
jako fyzické osoby nepodnikající.

Na co žádat? 
Podmínkou čerpání zálohové dota-

ce z programu Oprav dům po babič-
ce je realizace optimálního zateplení, 
kterým bude dosaženo požadova-
ných energetických úspor. 

V žádosti o dotaci na optimál-
ní zateplení je pak možné současně 

požádat i o podporu dalších úspor-
ných opatření, jako je třeba instala-
ce fotovoltaiky, výměna zdroje tepla, 
ohřev vody, dešťovka, dobíjecí bod 
pro automobil a další.

Výše dotace
Dotace pokryje 50 % způsobilých 

výdajů. Na komplexní zateplení je 
možné získat až 1 milion korun. Dal-
ší nemalé částky lze čerpat na ostatní 
úsporná opatření.

Něco navíc
Podpora cílí na mladé rodiny, pro-

to žadatelé obdrží rodinný bonus ve 
výši 50 tisíc korun na každé nezao-
patřené dítě.

Domácnosti z Karlovarského, 
Moravskoslezského a Ústeckého kra-
je a z obcí podporovaných státem 
dostanou bonus 10 % z celkové výše 
dotace.

Žadatelé, kteří kromě dotace na 
zateplení požádají ve stejné žádosti 
o další úsporná opatření, dostanou 
kombinační bonus ve výši 10 tisíc 
korun za každou kombinaci.

Proč takový název?
Názvem programu chce minis-

terstvo dát najevo, že se díky dotaci 
vyplatí renovovat neúsporný dům. 
V obcích je mnoho prázdných a neo-
bydlených domů, které stojí za to 
opravit.  -tz-

Potřebujete radu, jak snížit účty za energie? Poradí vám energoporadci, které 
najdete na krajských a okresních pracovištích Úřadu práce ČR. 

Můžete s nimi probrat, jak na okamžité úspory. Pomohou s tipy na krátko-
dobá opatření v bytech či domech, proberou s vámi, jak efektivně topit, větrat 
či snížit spotřebu teplé vody. 

Můžete se na ně obracet, pokud potřebujete radu ohledně výměny kla-
sických žárovek za LEDkové nebo starých spotřebičů za nové. Podají vám i 
základní informace např. o příspěvku na bydlení či vás nasměrují na příslušné 
instituce. Mimo jiné na MASky, kde vám poradí v rámci programu Nová zele-
ná úsporám Light.

Konkrétní rady přímo pro vás naleznete na webu zkrotimeenergie.cz, kde si 
můžete vyzkoušet kalkulačku jednotlivých domácích spotřebičů a obratem si 
vypočítat, kolik peněz lze uspořit přímo ve vaší domácnosti.

A kdo může požádat o příspěvek na bydlení? Na něm má nárok pouze ten, 
kdo má náklady na bydlení (nájem, energie, služby atd.) vyšší než 30 % čistých 
příjmů.  -tz-

Máte „dům po babičce“? Stát 
vám ho nyní pomůže opravit

Energoporadci pomohou 
s tipy na okamžité úspory
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(Dokončení ze str. 17)
Byla to kritika systému, který lidem nabídl de 

facto bydlení za cenu loajality k němu. Ale obecně 
tento výrok hromadnou výstavbu bytů stigmatizo-
val, stejně tak i jejich obyvatele. 

Myslím, že zejména covid poukázal na nedosta-
tek zeleně a městských parků. Nehledě na pande-
mii bude téma zeleně „horké“ i pro nastupující roky 
globálního oteplení. 

Pokud bychom pak srovnávali teplotu uvnitř 
měst a klima na sídlištích, tak sídliště díky podílu 
zeleně vychází teplotně lépe v porovnání s kamen-
ným městem. 

Já na sídliště nahlížím jako na místa s budoucím 
potenciálem. Stávající bytové jednotky se dají růz-
ně propojovat, což může být varianta pro současné 
bydlení.   

Jaké trendy v oblasti bydlení pozorujete do 
budoucna? 

Současné nedostupné bydlení pro nastupují-
cí generace nabízí alternativní prostory k různým 
formám sdílení jako mnohdy jediné východisko 
z těžké situace. 

Tyto trendy lze paralelně vidět v Německu, 
Rakousku i mnoha dalších evropských státech. 
Co vnímám, jako zásadní pro budoucí bydlení je 
zejména zájem nastupující generace o veřejné pro-
středí a městský prostor obecně, celkově tak rostou 
požadavky na kvalitu veřejného prostředí, kde lidé 
bydlí. 

A to v důsledku zvyšuje  hodnotu samotného 
bydlení i jeho kvalitu. Lepší veřejný prostor zname-
ná více pobytové pohody i podporující mezilidské 
vztahy.      

Na co se zaměřujete? Jaký styl je vám nej-

SÍDLIŠTĚ Březinky je největším v krajském městě. Dle internetové encyklopedie má výměru 82 ha. Podle ČSÚ 
zde v roce 1991 žilo 10.090 obyvatel, roku 2001 8964 a o deset let později 7622.  Foto: archiv JL

Výrok „králíkárny“ hromadnou...

bližší? 
Architektura je široká a já osobně nemám žádné 

vyhraněné stylové určení. Osobně mám rád mezi-
oborový dialog, pokud bychom to mohli označit 
za styl. 

Pojem architektura nejde asi nějak jednoduše 
popsat – je rozsáhlý a zahrnuje řadu odvětví. 

Jak by vypadalo vaše ideální bydlení? 

Osobně mám rád experiment vycházející ze stá-
vajícího místa a stavu. 

Znovu využívání původních objektů vnímám 
jako samozřejmost a zároveň tato místa v sobě 
nesou ducha doby. 

Tyto aspekty vnímám jako potenciál a formu pro 
udržitelnou budoucnost. Ideální bydlení vnímám 
hlavně jako dostupné.  
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Program DIOD 
/ program ří jen 2023

Neděle 1.10. 14:30
Hernička s promítáním fi lmu Mavka: Strážky-

ně lesa
Od 14:30 hodin přijďte spolu s dětmi do naší 

pohybové herničky. V prostorách divadla můžete 
skotačit a protáhnout se. A od 16:00 shlédnete ani-
movaný fi lm Mavka: Strážkyně lesa.

Čtvrtek 5.10. v 18:30
LiStOvÁnÍ - Holčička a cigareta (Benoît 

Duteurtre)
LiStOVáNí Lukáše Hejlíka přináší na jeviště další 

skvělou knihu jednoho z nejzajímavějších součas-
ných francouzských spisovatelů. 

Účinkují: Lukáš Hejlík a Petra Bučková.

Sobota 7.10. V 19:30
BEHIND THE BEAT
Ovlivněni funkem, jazzem, soulem, RnB a hip 

hopem hrají instrumentální beaty a hudbu, která 
vzniká na podiu přímo během jamování.

Koncert se koná v Café Baru Sokolovna.

Pátek 13.10. v 19:30
SPOLK - THE MINERS
Taneční inscenace o štěstí a dobrých radách do 

života, které se nám ho pokouší pomoct najít.

Sobota 14.10. 10:00 – 12:00
SPOLK – Taneční workshop
Společně se zaměříme na práci ve skupině skr-

ze fyzický kontakt. Workshop vychází z inscenace 
THE MINERS.

Pro všechny se zájmem o současný tanec.

Neděle 15.10. 15:00 – 16:30
Cirkusový workshop pro děti a rodiče
Přijďte si s námi zahrát na malé cirkusové akroba-

ty. Pro rodiče s dětmi ve věku 3-8 let.

Pátek 20.10. v 19:30
Divadlo Riyo z.s.  – Kráska z Leenane
Soužití matky s dcerou na dalekém irském ven-

kově nabízí soustu situací a zápletek, a když se tam 
objeví mladý nápadník, pak je zaděláno na drama.

Sobota 21.10. v 19:30
Soul Sisters
Uslyšíte nejslavnější hity S. Wondera, A. Franklin 

a dalších interpretů v originálním podání s prvky 
jazzu, latin music a soulu.

Koncert se koná v Café Baru Sokolovna.

Počátkem října vyjde kniha Húlava nad buzer-
placem Petra Klukana, který pracuje jako šéfredak-
tor Jihlavských listů. Děj knihy se odehrává v osm-
desátých letech minulého století, kdy ještě byla 
povinná vojna. 

Húlava je náhlé zvýšení rychlosti větru při pří-
chodu bouře. Pro absolventa Pavla je nástup na 
vojnu na letiště do Mošnova doslova húlavou. Zde 
se setkává s řadou bizarních či krutých situací. 

Když se ho po letech vnuk zeptá, co vlastně byla 
vojna, začne vzpomínat. Vstupuje do stále živých 
obrazů a ožívají v něm pocity a bolesti, o kterých 
si myslel, že jsou dávno pryč. Rozhodne se pátrat 
po kamarádovi a vydá se i na místa, kde kdysi „stří-
hal metr“. 

Představení knihy, kterou vydává nakladatel-
ství Dobrý důvod, se uskuteční na Podzimním 
knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě při besedě 
s autorem v sobotu 7. října v 9.30 hod. v krajské 
knihovně. -red-

Vychází kniha Klukana, 
která je nejen o vojně

Behind The Beat
V Café baru Sokolovna proběhne v sobotu 7. 

října koncert kapely Behind � e Beat.  Jihlavští 
muzikanti, kteří se před třemi lety sešli, aby pro-
pojili svou společnou vášeň k černé muzice. Muzi-
kanti ovlivněni funkem, jazzem, soulem, RnB a hip 
hopem hrají instrumentální beaty a hudbu, která 
vzniká na podiu přímo během jamování. 

Festival u Brány
V sobotu 7. října se bude od 11 do 22 hodin 

konat v ulici Matky Boží Festival s názvem U Brá-
ny. O hudební program se postarají kapely Largo, 
21 gramů, Znitra, Čardáš Klaunů a Vigo. Vstup-
né na akci je dobrovolné a výtěžek poputuje na 
podporu projektu Dortem proti rakovině, který 
pomáhá onkologicky nemocným dětem a jejich 
rodinám.

Toulky severní Anglií 
a Skotskem

Cestovatel Pavel Mráz zavede ve čtvrtek 5. října 
během své přednášky v centru PodpoVRCHem 
návštěvníky do turisticky méně známé oblasti 
mezi městy York a Newcastle. Území pobřežních 
útesů i malých historických městeček je také kra-
jem Jamese Herriota či Harryho Po� era. Chybět 
nebude okružní cesta Skotskem s nejvyššími brit-
skými horami, jezerem Loch Ness, hrady, zámky 
nebo nádhernými historickými městy.

 -tz,vd-
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Jsme vám nejblíž

Sousede, 
základem 
pohody je 
stabilita

Internet,
který nepadá
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Vyspělá společnost se prý pozná 
podle toho, jak se chová ke svým nej-
slabším článkům, tedy k dětem, sta-
rým lidem a k nemohoucím. 

Měl by tam být přirozený ohled, las-
kavý přístup a empatie, bez ohledu na 
to, zdali se nás to týká, nebo nikoliv. 
V každé rodině se totiž může objevit 
takovýto „slabý článek“ a pomoc by 
měla být přirozená, tedy pokud není 
na úkor někoho dalšího. Např. péče o 
starého nebo postiženého člověka je 
vždy vyčerpávající a nikdy nevíte, jak 
dlouho bude trvat. Někdy se dokon-
ce může protáhnout na celý život. 

Pro pečující osoby je to vždy velká 
zátěž psychická (nemají tolik času 
na svůj vlastní život a často nemo-
hou chodit ani do práce), ale i fyzic-
ká. Jisté úlevy ze strany společnosti 
by měly být samozřejmostí, protože 
společnost je propojena a může fun-
govat jen jako celek. 

Co ale dělat, pokud je například v 
rodině malé dítě a vy se najednou 
potřebujete postarat ještě o starou 
babičku nebo hendikepovaného sou-
rozence? Máte dvě možnosti: Buďto 
napnete všechny své síly a zkusíte se 
postarat o všechny, přičemž to tou-
to péčí často nekončí a v rodině jsou 
ještě další členové, kteří také vyžadu-
jí váš čas a pozornost, nebo si zkusíte 
reálně zhodnotit své síly, tedy na co 

máte a nemáte, a požádat o pomoc. 
Ano, b) je správně!

Pokud se zcela vyčerpáte, kdo se pak 
postará o vás? Vaše tělo totiž může rea-
govat na přílišnou zátěž zhroucením 
se nebo i nemocí. Stres, jak je známo, 
oslabuje imunitu, a člověk je náchyl-
nější k různým chorobám.

Pokud si tedy přiznáte, že na nároč-
nou péči o člena rodiny nemáte, zkus-
te požádat o pomoc někoho další-
ho z rodiny, příp. využít domácí péči. 
I v tomto by si pak měla společnost 
navzájem pomáhat, a zdravotníci 
nebo zaměstnanci domácí péče by 
například neměli platit za to, že stojí 
v modré zóně před domem pacienta, 
stejně jako dcera, která vozí každý den 
oběd své nemocné mamince, která 
bohužel bydlí v centru. Osoby nemo-
houcí by také neměly platit za parko-
vací místa, jelikož jim vyřizování ve 
městě trvá dvakrát i třikrát déle nežli 
zdravým lidem, takže se jim toto par-
kování pak prodraží, navíc to zatěžuje 
již tak napnutý rozpočet těchto lidí.

I tyto malé ústupky vůči těm, kteří 
to nemají jednoduché nebo kteří se 
starají o druhé, jsou znakem solida-
rity a vyspělé společnosti. A mimo-
chodem, nikdy nevíte, kdy budete v 
roli potřebného vy sami…

Mgr. Lucie Poláková
Psychoterapeutka a astroložka

Psychoterapeutické okénko
Úvaha o vyspělé společnostiDatum Den Jméno Místo poskytování, telefon

1. 10. Ne MUDr. Vašková Soňa Palackého 1334/37, Třešť, 567 210 341

7. 10. So MUDr. Stavárková 

Pavlína

Strojírenská 9/8, 586 01 Jihlava, Staré Hory,  

567132545

8. 10. Ne MUDr. Vítů Lenka Březinova 4420/62A, Jihlava, 567 333 470

14. 10. So MUDr. Taťána 

Vrbková

Stom. centrum Artdent s.r.o. Jihlava, Vrchlického 

5282/50, Jihlava, 567 331 666, 603 501 650

15. 10. Ne MDDr. Škoda Vít Zubní studio V+V s.r.o., Kostelec 87, Kostelec, 

737 391 434

21. 10. So MUDr. Macková-

Hobzová Martina

Vrchlického 2497/57, Jihlava, 567 155 020, 567 

574 573

22. 10. Ne MDDr. Jana Černá Stom. centrum Artdent s.r.o. Jihlava, Vrchlického 

5282/50, Jihlava, 567 331 666, 603 501 650

28. 10. So Stomatologické cen-

trum Jihlava s.r.o.

Stom. centrum Jihlava s.r.o., Havlíčkova 

5623/34a,Jihlava, 774 874 100

29. 10.  Ne MUDr. Bínová Alena MUDr. Alena Bínová s.r.o., Masarykova 445, Telč-

Podolí, 567 213 168

Pohotovostní služba zubních lékařů – říjen 2023

Pohotovostní služba je zajišťována SO, NE a svátky od 8:00–12:00 hod.
Aktuálnost přehledu NUTNO ověřit na recepci Nemocnice Jihlava.

Vrchlického 59, 586 33 Jihlava, tel. 567 157 211
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50% SLEVA
na všechny

DIOPTRICKÉ
OBRUBY

při nákupu celých brýlí

prodejna NOVAOPTIK DŮM ZDRAVÍ JIHLAVA
Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava | +420 601 556 756 | info@novaoptik.cz

Akce platí od 1. 6. do 30. 6. 2023 | Akce nelze kombinovat s jinými slevami.Akce platí do 31.10.2023 | Akce nelze kombinovat s jinými slevami.
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